

## Neighbourhood Watch Bulletin – April 9, 2018

*This bulletin is prepared by the Wellington Community Police Centre (1064 Wellington St., 613-236-1222 ext. 5870) for distribution to area residents to promote safety and security in our neighbourhoods. Please distribute it to anyone who might be interested. Any questions or information concerning safety or security issues in your neighbourhood may be forwarded to [wellingtoncpc@gmail.com](mailto:wellingtoncpc@gmail.com). You can also contact Cst. Dawn Neilly (west of O-Train) directly at [neillyd@ottawapolice.ca](mailto:neillyd@ottawapolice.ca) or Cst. Stephanie Lemieux (east of O-Train) at [lemieuxs@ottawapolice.ca](mailto:lemieuxs@ottawapolice.ca).*

*Le français suit*

### **1. Scam targeting students** **2. STEP in April**

---

#### 1. Scam targeting students

The Ottawa Police Service Organized Fraud Unit is warning the public of the resurgence of a previously reported scam.

Victims, who are mostly international students, have received calls from persons pretending to be investigators from the Government of Canada's Immigration, Refugees and Citizenship Department.

The fraudster typically tells the victim that they have committed a crime in their home country (usually money laundering) and that they will be deported unless they pay money to a lawyer. The victim is then instructed to purchase pre-paid gift cards in order to pay the lawyer.

To further complicate matters, the calls appear to be from telephone numbers that belong to Ottawa Police Service i.e. 613-236-1222.

Citizens, especially students, are reminded that should they receive unsolicited calls from a person requesting money or personal information; they advise the person on the line that they will call them back. They should then verify the correct number for whatever agency is supposedly calling and then call them back, as applicable.

It should be further noted that the actual Ottawa Police phone number (613-236-1222) will not show up on your call display when you are receiving a legitimate call from the Ottawa Police.

It is believed that these calls are originating from outside of Canada.

Anyone who has lost money as a result of this scam is asked to contact the Ottawa Police Service to make a report at 613-236-1222, ext. 7300. You can also make a report online at [ottawapolice.ca](http://ottawapolice.ca).

## 2. STEP in April

The Gatineau Police Service and Ottawa Police Service's [Selective Traffic Enforcement Program \(STEP\)](#) will focus on school zone safety and cycling safety during the month of April.

### **School Bus / School Zone Safety:**

Between 2012 and 2016, there were 839 collisions resulting in 176 injuries involving school buses or occurring in school zones.

### **Cycling Safety**

Between 2012 and 2016, there were 1497 collisions involving cyclists with 1227 injuries and 12 fatalities.

The [Safer Roads Ottawa](#) Program is a leading community partnership between Ottawa Fire Services, Ottawa Paramedic Service, Ottawa Police Service, Ottawa Public Health and the Transportation Services Department committed to preventing or eliminating road deaths and serious injuries for all people in the City of Ottawa, through culture change, community engagement, and development of a sustainable safe transportation environment.

Also participating in the Safer Roads Ottawa Program are the Royal Canadian Mounted Police (RCMP), Ontario Provincial Police (OPP), Sureté du Québec, Department of National Defense's Military Police and Gatineau Police Service to improve road safety for all residents of the national capital region.

Ottawa residents have identified traffic safety as a top priority. The Safer Roads Ottawa Program is committed to using available resources to make Ottawa roads safer for residents.

\*\*\*\*\*

## **1. Une arnaque qui cible les étudiants**

### **2. PASC au mois d'avril**

---

#### 1. Une arnaque qui cible les étudiants

L'Unité des fraudes organisées du Service de police d'Ottawa tient à mettre en garde le public vis-à-vis la réapparition d'une arnaque signalée antérieurement.

Les victimes, qui sont pour la plupart des étudiants étrangers, auraient reçu des appels de soi-disant enquêteurs du ministère fédéral de la Citoyenneté et de l'Immigration du Canada.

Habituellement, le fraudeur affirme à la victime qu'elle a commis un crime dans son pays d'origine (généralement le blanchiment d'argent) et qu'elle sera déportée, à moins de verser de l'argent à un avocat. Il est ensuite demandé à la victime de se procurer des cartes-cadeau prépayées en vue de rémunérer l'avocat.

Pour compliquer encore la situation, les appels semblent provenir d'un numéro de téléphone appartenant au Service de police d'Ottawa, c.-à-d. le 613-236-1222.

On rappelle aux citoyens, et notamment aux étudiants, que s'ils reçoivent des appels non sollicités de gens demandant de l'argent ou des renseignements personnels, il leur est conseillé d'indiquer à l'appelant qu'ils vont le rappeler. Ils devraient alors vérifier le bon numéro de l'organisme qui leur a prétendument téléphoné pour ensuite les rappeler, le cas échéant.

Il est en outre à noter que le véritable numéro de la Police d'Ottawa, soit le 613-236-1222, n'apparaîtrait pas à votre afficheur si vous receviez un appel légitime de la part de la Police d'Ottawa.

On estime que ces appels proviennent de l'extérieur du Canada.

Toute personne ayant perdu de l'argent par la voie d'une telle arnaque est priée de signaler l'incident au Service de police d'Ottawa en faisant le 613-236-1222, poste 7300. Vous pouvez également faire un signalement en ligne au [ottawapolice.ca](http://ottawapolice.ca).

## 2. PASC au mois d'avril

Pendant le mois d'avril, le Service de police de Gatineau et le Service de police d'Ottawa, par l'intermédiaire de son [Programme d'application sélective en matière de circulation \(PASC\)](#), mettront l'accent sur la sécurité dans les zones scolaires et la sécurité à vélo.

### **Sécurité dans les zones scolaires et près des autobus scolaires :**

De 2012 à 2016, 839 collisions impliquant des autobus scolaires ou survenues dans des zones scolaires ont entraîné 176 blessures.

### **Sécurité à vélo**

De 2012 à 2016, 1497 collisions en lien avec des cyclistes ont entraîné 1227 blessures et 12 décès.

Le [Programme d'amélioration de la sécurité des routes à Ottawa](#) est un important partenariat communautaire liant le Service des incendies d'Ottawa, le Service paramédic d'Ottawa, le Service de police d'Ottawa, Santé publique Ottawa et les direction générale des transports, et qui s'engage à la prévention ou l'élimination des décès et des blessures graves sur la route pour le bien commun à Ottawa, par la voie du changement culturel, de l'engagement communautaire et du développement d'un environnement de transport durable et sûr.

Parmi les participants au Programme d'amélioration de la sécurité des routes à Ottawa, on compte aussi la Gendarmerie royale du Canada (GRC), la Police provinciale de l'Ontario (PPO), la Sûreté du Québec, la Police militaire du ministère de la Défense nationale et le Service de police de Gatineau, visant tous à accroître la sécurité routière pour tous les résidents de la région de la capitale nationale.

Les résidents d'Ottawa ont identifié la sécurité routière parmi leurs fortes priorités. Le Programme d'amélioration de la sécurité des routes à Ottawa s'est engagé à faire appel aux ressources disponibles pour rendre les routes d'Ottawa plus sûres pour ses résidents.

**Key Ottawa Police Service numbers:**

- \* Life threatening emergency assistance or to report a crime in progress .. **911**
- \* Non-emergencies and general inquiries ..... **613-236-1222**
- \* To make a police report online ..... [www.ottawapolice.ca](http://www.ottawapolice.ca)

OPS and By-Law services base their work on call statistics. The more calls that you make, the more neighbourhood services we receive.

**Importance of Reporting Prostitution and Problem Addresses**

Neighbourhood Watch members can support the police by writing down and phoning in important information such as: vehicle descriptions and license plate numbers (specify Ontario or Quebec) of anyone soliciting prostitutes, descriptions of drug dealers and addresses of crack houses.

**Graffiti**

If you spot graffiti, call 3-1-1. Graffiti kits are available from your city councillor.